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 در کاهش تولید پسماند از مبدأ کجا ایستاده ایم؟

حذف  سبدهای  زباله  و گلایه های ناتمامِ کرجی ها 

چه خبره آقای کنعانی زادگان!؟

آن مدیر- این بازیکن 
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شرایط برای حضور مقتدرانه تیم ملی بسکتبال ایران
 در بازی های آسیایی فراهم است؟

بسکتبال ایران، در انتظار 
تدبیر و امید 

صفحه 7

زنگ اولِ تبعیض
 را مجلس زد! 

صفحه 2

اواسط آبان ماهِ 1399 بود که معاونت خدمات شهری شهرداری کرج از طرح جمع آوری سبدهای زباله ی جلوی درِ ساختمان ها خبر داد و تقریبا کمی بعد از اجرای این طرح، اعتراضات و ناراحتی های 
شهروندان آغاز شد. این طرح فی نفسه طرح خوبی است اما در شهر کرج بدون فراهم کردنِ زیرساخت های تفکیک زباله از مبدأ به نظر می رسد که جوابِ عکس داده. 

»علی اصغر همتی« می گوید که با جمع آوری سبدهای زباله، پسماندهای خانگی به شیوه ی شیراز، مشهد و اصفهان انجام خواهد شد و دیگر شاهد انباشت زباله در کوچه ها و خیابان های شهر نخواهیم 
بود. اما آیا در واقعیت نیز چنین است؟

ادامه در صفحه 4 و 5
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خبر

زنگ اولِ تبعیض را مجلس زد!
موضوعات فرهنگی و مباحث 
اقتصادی درحالی دو کاراکتر 
تأثیرگذار در جامعۀ فعلی و 
به  حاضر  اجتماعیِ  ساختار 
حساب می آیند که کمترین 
راستا  این  در  خطا  و  سهو 
می تواند با تبعات سرسام آوری 
روبرو شود که ترمیم آن شاید 

دهه ها به طول بینجامد.
در این راستا از سال های گذشته تا کنون و باتوجه به شرایط 
اقتصادی که هر روزه در مراتب بغرنج و سخت تر قرار می گیرد و 
چیدمان سبد معیشتی، پرداختِ هزینه های انرژی، تأمین ایاب 
و ذهاب و اجاره مسکن و اولادداری و مریض داری و انواع و 
اقسام موارد موجود در یک خانوار چندنفره، تا حدی به عنوان 
یکی از دغدغه های موجود برای اکثریت آحاد جامعه محسوب 
می شود که ازدواج و تشکیل زندگی برای شماری از افراد به 

دل واپسی تبدیل شده است.
اگر کفۀ فرهنگی و وام داریِ گروه حداقلی از جوانان از هویت 
در  این مهم  بگذاریم، وجود  از مبحث فعلی جدا  را  غربی 
بسیاری از جوانان دهه شصتی همچنان زنگ دار و پردلهره 
است که با وجود عدم اعتبار کافی در کارت های بانکی و نبود 
اشتغال پایدار، هنوز هم نتوانسته اند تشکیل یک زندگی را 

داشته باشند.
اگر حقوق و درآمد یک کارمند- کارگر را با توجه به هزینه های 
عدیده در یک تراز قرار داده و به مجموع دخل و خرج موجود 
پرداخته شود، تصمیم برای دونفره شدن هنوز هم دلهره ای 
است که به حمایت اقتصادی نیازمند است و ناگفته پیداست 
وام های درحال حاضر هم نتوانسته گره ای از کورشدنِ این مهم 
باز کند و در حالی افزایش اعتبار وام های ازدواج تا سقف 
200میلیون تومان در هفته های گذشته به گوش می رسید که 
روزگذشته خبری با عنوانِ »وام ازدواج براساس سن زوجین 
تعیین می شود«، به گفتۀ اصغر سلیمی- عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس، بارگذاری شد و اولین زنگ خطر در این راستا 
با این مضمون در اذهان ملی به هشدار رسید که تفاوت ها 

درمجلس، رأی می گیرد!
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی درحالی 
خبر داد که بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه و در 
صورت تصویب نهایی در مجلس، وام ازدواج برای زوجین 
تا سقف ۲۰۰میلیون تومان افزایش می یابد که به گفتۀ وی 
مبلغ  کدام  هر  زیر ۲۳سال  دختران  و  زیر ۲۵سال  پسران 
۱۰۰میلیون تومان و بالاتر از این سنین ۷۰میلیون تومان وام 
ازدواج دریافت خواهند کرد. و آنچه به عنوان تأکید ابتدایی 
در این میان قابل بیان است؛ رصد بر پیکرۀ دو نگاه در این 
ماجراست: در نگاه ابتدایی تفاوت فاحش و غامض و قابل عدد 
و بیانی درخصوص 70 یا 100 میلیون تومان وجود ندارد و آنچه 
در شرایط فعلی، نیازمند حمایت قاطعانه تر دارد، تدابیر امنیت 
اشتغال و کسب و کار دائمی است تا بتوان در یکایک برهه ها با 
امنیت خاطر قدم برداشت. اما نگاه ثانوی در این میان، تبعیض 
و تفکیک قائل شدۀ مجلسی ها در این راستا با توجه به عدد 
سنیِ زوجین است که به تدبیر موجود در این مجرا، »با توجه به 
این که سن ازدواج در کشور در حال بالارفتن است و جمعیت 
کشور به سوی میان سالی و پیری در حال حرکت است باید 
تدابیری اندیشیده شود که ازدواج جوانان تسهیل شود که بدون 

شک این مصوبه، جوانان را به ازدواجِ زودتر ترغیب می کند«!
اما آنچه دراین بحبوحۀ تدبیری، از نگاه مسئولان جا مانده 
است، اولویت ابتدایی به جوانانی است که به سمت میان سالی 
در حال حرکت هستند و جامعه از رشد و افزایش آمار سالمندی 
می تواند  درحالی  مهم  این  بیان  و  دارد  قرار  زنگ خطر  در 
تأمل برانگیز باشد که نجات اجتماعِ نزدیک به دهۀ سالمندی به 
مراتب ضرورتِ رصدی بیش از جوانانی دارد که دو دهه تا به 

سن فعلیِ هشدارآمیز جوانان دهه شصتی فاصله دارند.
و انتظاری کاملاً به جد از مباشران خانۀ ملت است تا با مداقۀ 
بیشتر در این زمینه و رصد اعداد و ارقام هشدارِ افزایش سالمندی، 
تفکری در خصوصِ نجات بحران افزایش میان سالانِ مجرد در 
جامعه داشته باشند که هرگونه غفلت در این مسیر، اجتماع 
حاضر را به پیریِ تک نفرۀ جوانان دهه شصتی سوق خواهد داد.

سرمقاله

رئیس مرکز ملی هوا و اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: اعتبار مورد نیاز برای اجرای راهکارهای ارائه شده در 
گزارش سیاهه انتشار آلودگی هوا در بودجه 1۴00 دیده نشده 

است.
قمی  میرزایی  سیدمهدی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
روزگذشته در مراسم رونمایی از برنامه جامع اقدام ملی 
کاهش آلودگی هوای کلانشهرها )سیاهه انتشار( افزود: با 
توجه به اهمیت داشتن هوای پاک، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست در مکاتبه ای با رییس سازمان برنامه و بودجه 
درخواست کرد تا اعتبار مورد نیاز راهکارهای سیاهه انتشار 
در بودجه 1۴00 لحاظ شود اما این امر محقق نشد در حالی 
که چنین بودجه ای حتما باید تخصیص یابد. وی به تهیه 
سیاهه انتشار آلودگی هوا در کلان شهرها اشاره کرد و گفت: 
بر اساس ماده22 آیین نامه فنی قانون هوای پاک سازمان 
حفاظت محیط زیست موظف شد تا پایان شهریور1٣٩٨ 
نسبت به تهیه سیاهه انتشار آلودگی هوا در کلانشهر ها 
اقدام کند. میرزایی قمی اظهارکرد: در این راستا سازمان 
حفاظت محیط زیست با کنسرسیوم دانشگاه های برتر کشور 
با محوریت دانشگاه تهران تفاهم نامه ای امضا کرد که در 
ابتدا قرار شد این سیاهه را برای هفت کلانشهر کشور از جمله 
تهران، کرج، تبریز، اراک، اصفهان و شیراز تهیه کند که در 
گام بعدی دو شهر قم و کرمانشاه نیز به آن اضافه شد. وی 
تأکید کرد: این سیاهه برای اولین بار با این کیفیت در سطح 
کشور تهیه شده، البته در سال1٣٩2 سیاهه انتشار آلودگی 

هوا در تهران تهیه شده بود اما با این کیفیت و وسعت نبود. 
رئیس مرکز ملی هوا و اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست 
ادامه داد: در قانون هوای پاک که یکی از مترقی تمرین 
قوانین است قوانین متعددی در خصوص آلودگی هوا آمده 
است. میرزایی قمی گفت: در قانون هوای پاک به مسائلی 
مانند سوخت، خودرو، معاینه فنی و حمل و نقل تاکید 
شده اما اثر هر کدام از این اقدامات مشخص نشده بود، 
به عنوان مثال مشخص نشده که نوسازی چقدر در کاهش 
آلودگی تاثیر دارد اما در سیاهه انتشار آلودگی هوا همه این 
اطلاعات آورده شده است ، در واقع یک نگاه کلی از آلودگی 
هوا در کلان شهرها به دست آمده است. وی با بیان اینکه در 
بررسی سیاهه انتشار دو منبع آلایندگی انسان ساز و طبیعی 
در نظر قرار گرفته شد، افزود: تمرکز بر روی منابع انسان ساز 
شامل منابع متحرک و ثابت بود که بر اساس این سیاهه 
راهکار و ارزیابی اقتصادی مشخص و وظایف هر کدام از 
دستگاه های اجرایی هم مشخص شده است و بر اساس 
تکالیف تعیین شده پایش می شوند. میرزایی قمی ادامه 
داد: در تهیه سیاهه انتشار آلودگی ۱۳شاخص مختلف را در 
نظر گرفتیم و بر اساس آنها راهکاریی در سطح ملی مانند 
نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی، خروج خودروهای 
فرسوده و استانی به فراخور شرایط استان ارائه دادیم، در 
واقع برای هر استان یک برش راهکاری در نظر گرفتیم. 
وی اظهارکرد: بحث بعدی ایجاد سامانه سیاهه انتشار بود 
که سال گذشته رونمایی و در اختیار استان ها قرار گرفت و 

بر این اساس اطلاعات مربوطه در این زمینه به روز رسانی 
می شود، همچنین سامانه پیش بینی آلودگی هوا هم در 
راستای سامانه سیاهه انتشار تشکیل شد که بر اساس 
تفاهم نامه صورت گرفته میان سازمان حفاظت محیط 
زیست، وزارت راه و مسکن و شهرسازی و دانشگاه تهران 
مقرر شد اطلاعات سیاهه در اختیار سازمان هواشناسی قرار 
گیرد تا بتواند پیش بینی ۷۲ساعت قبل را انجام دهد. رئیس 
مرکز ملی هوا و اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
همچنین خسارت های اجتماعی آلودگی هوا را نیز مشخص 
کردیم یعنی آلاینده ها بر اساس هزینه ای که وارد می کنند 
مشخص شد، همه این اقداماتی که صورت گرفته تاکنون 
در کشور بی نظیر بود چون در این سیاهه برنامه دستگاه های 
مرتبط در راستای کاهش آلودگی هوا مشخص شده است.

خبر اول

اعتباری دیگر که در بودجه 1400 دیده نشده!

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 

شهید علی عبدی بوسجین  را گرامی می دارد

دیپلماسی  توسعه  برای  باید  گفت:  مجلس  رئیس 
اقتصادی در وزارت امور خارجه، نام این وزارتخانه را هم 
تغییر داده و به وزارت خارجه و تجارت و امور بین الملل 

تبدیل کنیم.
 به گزارش »دنیای هوادار«، محمدباقر قالیباف- رئیس 
مجلس شورای اسلامی روزگذشته پس از کارت زرد 
دوم مجلس به محمدجواد ظریف- وزیر امور خارجه 
دیپلماسی  توسعه  برای  خارجه  وزارت  اظهارکرد: 

اقتصادی فقط یک گام برداشته است اما نیازمند  آن 
هستیم که علاوه بر ستاد، دیپلماسی اقتصادی در 
مجموعه صف و سفارتخانه ها هم پیگیری شود. وی 
افزود: نگرش وزارت خارجه باید از بحث های سیاسی 
امنیتی به موضوعات سیاسی و اقتصادی تغییر پیدا 
کند و به آن اولویت بدهند. رئیس مجلس تصریح 
کرد: باید نام وزارت خارجه را تغییر دهیم و اگر نیاز 
است این کار را هم دنبال کنیم و نام آن را به وزارت 

خارجه و تجارت امور بین الملل تبدیل کنیم، ولی 
منظور از این کار انجام تجارت از سوی این وزارتخانه 
نیست؛ در برخی کشورها می بینیم که وزارت خارجه 
آنها موضوع تجارت و اقتصاد را با کشورهای دیگر 
دنبال می کند. قالیباف در پایان خاطرنشان کرد: اگر 
بخواهیم نام وزارت خارجه را تغییر دهیم باید مجلس 
با ارائه طراحی این موضوع را دنبال کند و این آمادگی 

را اعلام کند.

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: 
اینکه مصوبات ستاد کرونا در حکم قانون است و نیازی 
نیست که مجلس به آن وارد شود، نیز امری درست است 
اما موضوع خرید واکسن می تواند بحثی حاکمیتی باشد.

درمان  و  بهداشت  کمیسیون  سخنگوی  شیخی-  زهرا 
مجلس شورای اسلامی درباره ویروس کرونا گفت: من 
پیش از اینکه نماینده مردم باشم سوگند پزشکی را یاد 
کرده ام. در حال حاضر ما با بیماری کرونا مواجه هستیم، 
این بیماری رفتار بسیار ناشناخته ای دارد ضمن اینکه تا 
حدودی در زمینه دست ساز بودن ویروس شبهاتی وجود 
دارد. وی با اشاره به اینکه جهش ویروس، نگرانی ها را 
هنوز  درمان،  حوزه  در  کرد:  عنوان  است،  کرده  تشدید 
الگوریتم دقیق و مشخصی وجود ندارد؛ یکی از مواردی 
که می تواند به کنترل بیماری کمک کند،  واکسن است 
اما اینکه چه نوع واکسنی موثرست موضوع مهمی است.  
شیخی در ادامه مطرح کرد: در حال حاضر واکسن های 
دارند.  قرار  بالینی  کارآزمایی  مرحله  در  دنیا  در  موجود 
کارآزمایی بالینی به این معناست که واکسن ابتدا در 
آزمایشگاه و سپس در فاز حیوانی و در مرحله بعد بر روی 
انسان تست می شود باتوجه به این موضوع، هنوز یک 

واکسن امتحان شده و امتحان پس داده موجود نیست.
سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
نیز  ایران  ایران گفت:  تولید  واکسن های  درباره  اسلامی 
با سابقه خوبی که در حوزه واکسن سازی دارد از همان 
روزهای نخست شیوع ویروس به تولید واکسن پرداخت. 
 mRNA وی با بیان اینکه یکی از شیوه های تولید واکسن
است، اظهار کرد: اگر بخواهیم به فرمولاسیون تولید واکسن 
بپردازیم، فرمول های مختلفی وجود دارد اما آنچه برای ما 
قابل اعتمادتر است، ویروس کشته شده یا ضعیف شده 
است. mRNA هنوز در دنیا امتحانات خود را پس نداده 
است این در حالیست که در زمینه بیماری های خاصی مانند 
سرطان که توسط mRNA تست هایی را انجام می دهند هنوز 
نگرانی هایی در مورد عوارضی که در طولانی مدت ممکن 
است در بر داشته باشد، وجود دارد. شیخی همچنین افزود: 
در حال حاضر توجیه مناسبی در زمینه مراحل انجام کار 
و فرمولاسیون تولید واکسن وجود ندارد با توجه به این 
موضوع، ما اگر چشم بسته به مرحله کارآزمایی بالینی ورود 
کنیم هیچ تضمینی هم به ما نمی دهند که در صورت بروز 

مشکل چه غرامتی پرداخت می شود! 
سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 

اسلامی درباره خرید واکسن از کواکس گفت: براساس 
آنچه در رسانه ها درج شده، شنیده ایم که سازوکاری به 
نام کواکس وجود دارد. کواکس، واکسن هایی را در اختیار 
دارد که ایران نیز اقدام به خرید کرده ضمن اینکه مبلغی 
را به عنوان پیش خرید به ازای 16 میلیون و ٨00 دوز 
واکسن پرداخت کرده است؛ این امر در حالیست که هیچ 
تفاهم نامه یا قرارداد و هر اسمی که بر آن می گذارند در 
مجلس در این خصوص بررسی نشده است.  وی درباره 
عدم وجود هماهنگی میان ستاد کرونا و مجلس شورای 
اسلامی در زمینه خرید واکسن تصریح کرد: اینکه مصوبات 
ستاد کرونا در حکم قانون است و نیازی نیست که مجلس 
به آن وارد شود، نیز امری درست است اما موضوع خرید 
واکسن می تواند بحثی حاکمیتی باشد و ما طبق قانون 
اساسی که مهمترین سند کشور ماست  مباحثی را به 
در  اینکه  مانند  است  کرده  دقیق مطرح  بسیار  صورت 
اصل 77 و 125 قانون اساسی صراحتاً اشاره شده است 
که توافق نامه ها، قراردادهای بین المللی و معاهده ها باید 
مورد تصویب مجلس شورای اسلامی قرار گیرند، خصوصاً 
که خرید واکسن خرید معمولی نیست و بحث حاکمیتی 

است.

قالیباف، تغییر نام وزارت خارجه را مطرح کرد؛

مجلس آماده تشکیل وزارت خارجه و تجارت بین الملل

ضرورتِ بررسی ابعاد معاهده »کواکس« در مجلس

خانۀ ملت

سلامت

الهام آمرکاشی
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»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »سیدنعمت موسوی« 

- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد
جامعه

استاندار البرز گفت: تمامی پروژه های راهسازی در محدوده 
البرز تا پایان دولت به سرانجام می رسند.

از  بهره برداری  هماهنگی  جلسه  در  شهبازی  عزیزالله 
کمربند جنوبی البرز و تهران که ظهر دیروز برگزار شد، با 
بیان اینکه بهار راه سازی البرز با بهره برداری از ابرپروژه های 
راه استان همچنان ادامه دارد، افزود: پروژه های بزرگ 
راه سازی که عملیات اجرایی آنها در دولت تدبیر و امید 
آغاز شد، یکی پس از دیگری در حال تکمیل و بهره برداری 

هستند.
وی ادامه داد: در این میان ابرپروژه هایی همچون ادامه 
آزادراه تهران-  البرز، منطقه یک  آزادراه شهید همت در 
شمال، قطار برقی کرج-هشتگرد، مسافربری شدن فرودگاه 
بین المللی پیام، دوخطه شدن ریل راه آهن کرج - قزوین 
که از گذشته های دور مورد مطالبه و نیاز مردم بود نیز به 

سرانجام رسید.

راه هشتگرد- طالقان در ایستگاه پایانی

استاندار البرز بیان کرد: تکمیل راه هشتگرد- طالقان که 
بیش از دو دهه مورد درخواست مردم است نیز در ایستگاه 

پایانی قرار دارد و در بهار۱۴۰۰ زیر بار ترافیک می رود.
وی افزود: در البرز به دلیل مأموریتی که از سوی رئیس 
جمهور به بنده محول شده بود به نیابت از وزیر راه و 
شهرسازی به جد در راستای تحقق اهداف بزرگ تسریع در 
تکمیل پروژه های راه سازی استان اقدام کردیم تا گره های 
بزرگ ترافیک ملی باز شود و مردم به ویژه در البرز ترددی 

سهل تر و امن تری داشته باشند.
شهبازی اضافه کرد: با اراده ای که در مجموعه وزارت راه و 
شهرسازی است و جدیتی که در استان وجود دارد، تا پایان 
دولت تدبیر و امید تمامی طرح ها و پروژه های راه سازی در 
محدوده البرز به سرانجام می رسند. وی متذکر شد: با توجه 
به پیگیری های صورت گرفته در محدوده جغرافیایی البرز 
برای سرعت بخشی به روند تکمیل پروژه کمربند جنوبی 
البرز و تهران، اکنون آمادگی لازم را برای بهره برداری از این 

ابرپروژه ملی داریم.

»استاندار البرز« خبر داد:

اتمام پروژه های راهسازی تا پایان دولت
چه خبره آقای کنعانی زادگان!؟

آن مدیر- این بازیکن 
در دیدار همین هفته یونتوس 
در سری آ ایتالیا داور یک گل 
آفساید  دلیل  به  را  رونالدو 
مردود اعلام کرد؛ در حالیکه 
50 - 50 بود و می توانستند 
گل اعلام کنند. ولی به محض 
زد  پرچم  داور  کمک  اینکه 
رونالدو از روی زمین بلند شد 
بازی را ادامه داد. سرمربی و کادرفنی تیم هم نه مشت به زمین 

زدند و نه به آسمان پریدند و خیلی راحت پذیرفتند.
قانون در آنجا نهادینه شده و همه خود را ملزم می دانند در 
چارچوب قانون حرکت کنند و حتی اگر هیچ پلیسی هم نیمه 
شب در یک جاده فرعی به اصلی نباشد باز راننده ای که از فرعی 
به اصلی می آید یا می خواهد برود می داند که حق تقدم با آن 

است که در اصلی حرکت می کند.
چراغ قرمز یعنی ایست. هرجا می خواهد باشد. سوت داور یعنی 
تمکین به قانون. البته که در فوتبال اروپا هم تک و توک هستند 

افرادی که اعتراض می کنند ولی نه تا این حد.
کریم باقری سه بار دهن کنعانی زادگان را گرفت و او را هل داد 
که برو تو زمین بازی رو ادامه بده ولی باز فریاد می زد به پیر به 
پیغمبر به مقدسات به دستم نخورد... همه بازیکنان به دست و 
پای این مدافع پرسپولیس افتادند که آقاجان! اصلا توپ به هیچ 
جای بدن تو اصابت نکرده و داور پنالتی گرفته. چه خبره آنقدر 
خودت و همه را ناله و نفرین می کنی و در حد سکته اعتراض 

و التماس می کردی!؟
قبول؛ داور اشتباه کرد که البته در نگاه اول خیلی از همین 
کارشناسانی که در تلویزیون گفتند پنالتی نبود اگر جای داور 
بودند پنالتی می دیدند. اما اینجا که VAR نیست و داور هم 
سوت زده را برنمی گرداند. اگر سیستم ویدیویی بود شاید صحنه 
تغییر می کرد ولی حالا که نیست اون کمک پشت دروازه هم 
در حد یک چوب متحرک هیچی نمی گوید یا به او گفته اند تو 

نگو، چرا اینقدر اعتراض آقای کنعانی زادگان؟
یک لحظه فکر کنید 60 هزار هوادار روی سکوها نشستند  و 
بازیکنی مثل کنعانی زادگان این ادا و اصول ها را در می آورد. 
خب معلوم است که چه اتفاقی می افتاد. جامعه ملتهب و پر از 
مشکلات روحی و روانی ما همینطوری عصبی است  و با یک 

جرقه مثل آتش در انبار باروت منفجر می شود.
داشتم ویدیوهای جناب رئیس هیات مدیره پرسپولیس را مرور 
می کردم. تاسف خوردم به حال این فوتبال که چرا باید چنین 
افرادی با ادبیات چاله میدانی در راس هیات مدیره بزرگترین و 

پرطرفدارترین باشگاه ورزشی ایران و آسیا قرار بگیرند.
از خود می پرسم وزیر ورزش با چه ملاک و معیاری این آدم ها 
را جمع کرده و به پرسپولیس آورده است! این ها را مقایسه کنید 
با بزرگانی مثل دکتر اکرامی - جعفر کاشانی و حتی عبده که شاید 
تحصیلات عالیه نداشت اما به شدت منظم و معتقد به رعایت 
اصول بود. به قول هموطنان ترک زبان »بیله دیگه - بیله چغندر«! 
وقتی رسول پناه بگه شلوار مربی را می کشم پایین نباید توقع 

داشت که بازیکن درون زمین چنین عصیان نکند.
رئیس هیات مدیره که آن باشد بازیکنش هم بهتر از این نمی 
شود و این اعتراض روی اغلب نیمکت و نزد بیشتر بازیکنان به 

یک بدعت نامیمون تبدیل شده است.
یک پنالتی هرچقدر هم مهم باشد باز ارزش این همه جیغ و داد 
را ندارد. واقعا باید از کریم باقری به نیکی یاد کنیم که دو سه بار 
حتی با توپ و تشر کنعانی زادگان را خاموش کرد. باقری که در 
دوران بازیگری هرگز ندیدیم به تصمیمات داوران معترض باشد 
و کاش روی نیمکت هرکدام از تیم های ما یک کریم باقری بود.

دریچه ی فوتبالی»البرز« چه خبر؟

رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز روز گذشته خبرداد: 
متأسفانه در ۲۴ساعت گذشته دو بیمار کووید۱۹ جان 
خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری 

در استان به  ۲۶۳۹ نفر رسیده است.
دکتر محمد فتحی در خصوص آخرین وضعیت کرونا در 
البرز گفت: تا روز ۳۰دی ماه، ۳۷ بیمار با علائم کووید۱۹ در 

مراکز درمانی استان بستری شده اند.
قطعی،  بستری شامل  موارد  کل   افزود: مجموع  وی 

محتمل و مشکوک، از ابتدای شیوع کرونا تا به امروز در 
استان البرز ۲۹هزار و ۶۷۲نفر است.

فتحی با بیان اینکه در حال حاضر  تعداد ۲۸۷نفر شامل 
موارد قطعی، محتمل و مشکوک، در مراکز درمانی بستری 
بیماری  به  ابتلای ۷۱نفر  تعداد،  این  از  افزود:  هستند 
کووید۱۹، تا این تاریخ قطعی شده است. فتحی در پایان 
تصریح کرد: خوشبختانه از ابتدای شیوع کرونا تا کنون 

۲۷هزار و ۲۹نفر از مراکز درمانی ترخیص شده اند.

ترخیص ۲۷ هزار بیمار مبتلا به کرونا از بیمارستان های البرز

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام با بیان »واکسن کرونای 
ایرانی تاکنون عوارضی نداشته است«، گفت: تا ۴ماه آینده 

۱۴میلیون دوز واکسن تولید می کنیم.
به گزارش »دنیای هوادار«، محمد مخبر پیش ازظهر دیروز 
در آیین رونمایی از محصولات جدید در حوزه مکمل ها، 
مواد اولیه دارویی و داروهای ایورمکتین و موکوسیل  در 
شهرک دارویی برکت  استان البرز  در جمع خبرنگاران درباره 
آخرین روند ساخت واکسن ایرانی کرونا توسط ستاد 
اجرایی فرمان امام اظهار کرد: این کار طبق پروتکل هایی 
که وزارت بهداشت تعیین کرده است به خوبی پیش 
می رود و امروز به گروه سوم از آن 56 داوطلب واکسن 

تزریق خواهد شد.
وی در خصوص وضعیت 14 نفری که پیش از این تست 
واکسن ایرانی کرونا به روی آنان انجام شده است، افزود:  
14 نفری که تا الآن واکسن تزریق کرده اند حالشان خوب 
است و هیچ عوارضی نداشته اند و بیش از آنکه تصور 

می کردیم جواب دهد واکسن حتماً جواب خواهد داد.
وی با بیان اینکه بحث تولید آزمایشگاهی واکسن یک 
موضوع است که در ستاد اجرایی از سه مسیر دیگر تا پیش 
از عید به تست انسانی می رسد و در جاهای دیگر هم این 
کار دارد انجام می شود اما آن چیزی که مهم است تولید 
انبوه است یعنی واکسن وقتی اثر دارد که در اختیار مردم 
قرار گیرد، تصریح کرد: در این خصوص ظرف یک ماه آینده 
به دو تا سه میلیون دُوز در ماه خواهیم رسید و ظرف سه 
تا چهار ماه آینده این عدد به 12 تا 14 میلیون می رسد که 
اگر این اتفاق رخ دهد کشور از این لحاظ مشکل نخواهد 
داشت. مخبر خاطرنشان کرد: در مورد ماسک زمانی حرفی 

زدیم اما عده ای فکر کردند شعار است اما امروز بیش از 100 
میلیون ماسک فقط در انبارها موجود است و سه کشور 
اروپایی و منطقه ای درخواست خرید ماسک از ما دارند، 
در بحث ونتیلاتور هم همین است. این مسئول ادامه 
داد: تست سریع را به ما ندادند ولی بچه های ما کمتر از 
دو هفته توانستند این کیت را بسازند و امروز یک میلیون 
کیت در انبار موجود داریم. همین الآن شش کشور که سه 
کشور اروپایی هستند درخواست خرید این کیت را دارند. 
وی خاطرنشان کرد: بحث واکسن را در کشور به نقطه ای 

خواهیم رساند که بیش از نیاز تولید کنیم.
وی در ادامه در خصوص تولید دارو در کشور هم گفت: 
یکی از جهت گیری های جدی ستاد در چند سال گذشته 
بحث پر کردن خلأ داروهایی است که در کشور تولید 
نمی شود. الآن ٩7 درصد داروهای مورد نیاز در کشور 
تولید می شود و سه درصد واردات داریم ولی این سه 
درصد ٣5 درصد قیمت تمام شده دارو را تشکیل می دهد. 
این  برای  برکت  دارویی  مخبر خاطرنشان کرد: شهرک 
تشکیل شده است که هم توسط ستاد اجرایی و هم 

مردم که اولویت ما هم هستند این سه درصد تولید 
شود و تاکنون شرکت های متعددی در این شهرک راه 
افتاده است تا این سه درصد را تأمین کنند. وی درباره 
رونمایی هایی که امروز صورت گرفت هم اعلام کرد: امروز 
سه ماده اولیه مربوط به داروهای قلب و عروق و صرع 

و... و یک داروی دیگر در بخش کرونا رونمایی شد.
از  یکی  کرونا  ابتدای شیوع  »از  اینکه  اعلام  با  مخبر 
هر  از  دارویی  هر  که  بود  این  ما  اصلی  سیاست های 
نقطه دنیا را که احتمال اثر داشته باشد، مثل رمدسیویر، 
بسازیم و بعضی از داروها را در مدت کمتر از دو هفته 
ساخته ایم«، گفت: امروز ورمکتین تقریباً جزو داروهای 
جدید است که تشخیص این بوده است که اثر دارد که 
در مدت کمتر از یک ماه در کشور تولید کرده ایم، ما جزو 
چهار کشوری هستیم که توانستیم دارو را تولید کنیم 
و تا ٩0 درصد کمتر از قیمت تمام شده خارجی آن را در 
اختیار مردم قرار می دهیم. مخبر در خصوص تحریم اخیر 
هم گفت: دشمن با مردم ما مشکل دارد با شخصیت های 
ما مشکل ندارد چون از مردم آسیب دیده است. مردم 
شاه و آمریکایی ها را بیرون کردند این که عقده جدی در 
دشمن است از مردم است. هر کانونی که به مردم خدمت 
کند اینها با آن مشکل پیدا می کنند. اولاً این تحریم هیچ 
تأثیری در روند و برنامه های ما ندارد روی شخص من هم 
هیچ اثری ندارد این یک خباثتی بود که ما می گفتیم 
و عیان شد و دیدند که یک تشکیلاتی که در خدمت 
مردم است آن هم در وضعیت کرونا تحریم می کنند و 
به کوری چشمن دشمن ما بهتر و قوی تر از گذشته ادامه 

خواهیم داد.

»رئیس ستاد اجرایی فرمان امام در البرز«:

تولید ۱۴میلیون دوز واکسن تا ۴ ماه آینده  

سیدفرشاد فیض آبادی

 خبرنگار
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جناب آقای دکتر مهرداد فرشیدی، همکار گرامی
درگذشت عموی گرامیتان را به شما و خانواده محترمتان تسلیت عرض نموده و ضمن علو 

درجات برای آن مرحوم، برای شما و سایر بازماندگان محترم صبر و شکیبایی خواستاریم. 
دنیای هوادار

شهری

نفت و گاز

بزرگترین پالایشگاه گازی 
خاورمیانه آماده 
بهره برداری شد

پالایشگاه گازی بیدبلند خوزستان به عنوان بزرگترین پالایشگاه 
هاب گازی خاورمیانه و غرب آسیا آماده بهره برداری شد.

بهبهان  بلند شهرستان  بید  گازی  پالایشگاه  مدیرعامل شرکت 
گفت: به رغم تحریم های ظالمانه آمریکا پالایشگاه گازی بید 
بلند به عنوان بزرگترین پالایشگاه هاب گازی خاورمیانه به دست 
متخصصان نظام مقدس جمهوری اسلامی ساخته و آماده بهره 

برداری شد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، محمود امین نژاد روز 
گذشته با اعلام این خبر اظهار داشت: این پالایشگاه نماد قدرت 
ایران و متخصصان ایرانی است که در مدت ۳۶ ماه و با حمایت 
قاطع دولت آماده بهره برداری و روز پنجشنبه با حضور مقامات 

کشوری افتتاح خواهد شد.
وی اضافه کرد: برای احداث این پالایشگاه بزرگ بیش از سه 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری شده است و  قادر است 
تمامی گازهای همراه نفت ایران را جمع آوری و تبدیل به گار 

مفید نماید.
این  کرد:  اضافه  بلند خوزستان  بید  گاز  پالایشگاه  عامل  مدیر 
پالایشگاه قادر است تمامی گازهای همراه با استخراج نفت در 
سه استان خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد و بوشهر را جمع آوری 

نماید.
به گفته وی برای احداث این شرکت بیش از یک هزار کیلومتر 
خطوط لوله خوراک و انتقال احداث شده است و  در حال حاضر 

سومین پروژه برتر دنیا در نوع خود محسوب می شود.
مدیرعامل شرکت پالایشگاه گازبید بلند میزان حجم تولید گاز در 
این شرکت را روزانه ۲ میلیارد فوت مکعب در روز ذکر کرد و گفت: 
در فاز اول این طرح تمامی گازهای خام همراه با استخراج نفت 
در شرق کارون که به نام فلرهای نفتی در فضا رها می شوند جمع 
آوری و تبدیل به گازهای مفید خواهند شد که این موضوع علاوه 
بر کسب درآمد برای کشور  به پاک شدن محیط زیست از فلرهای 

نفتی منجر خواهد شد.
وی گفت: در فاز دوم نیز تمامی فلرهای نفتی غرب کارون جمع 
آوری و در این پالایشگاه فرآوری و به محصولات گازی مفید تبدیل 

و به بازار مصرف عرضه خواهد شد.
امین نژاد تاکید کرد: در این پالایشگاه گازهای متان)گاز خانگی(، 
اتان)گاز مخصوص صنایع پتروشیمی( و ۲ محصول صادراتی بوتان 
و پروبان و نیز گازهای پنتان که مخصوص صنایع بزرگ است 

تولید و عرضه خواهد شد.
مدیرعامل شرکت پالایشگاه گاز بید بلند ساخت این پالایشگاه را  
یک موفقیت بزرگ و نماد اقتدار جمهوری اسلامی ایران دانست 
و گفت: این پالایشگاه در حالی آماده بهره برداری شد که آمریکا 
سخت ترین تحریم ها را بر علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی و 
صنعت نفت به کار گرفت اما این تحریم ها نتوانست مانع توسعه 

و پیشرفت فرزندان ایران اسلامی شود.
وی گفت: متخصصان صنعت نفت و گاز ایران اسلامی با تلاش 
شبانه روزی این پالایشگاه را آماده بهره برداری کردند تا جهان  به 

احترام آنان در مقابل این کار خارق العاده  تعظیم نماید.

داستان جلد

از  به جرأت می توانم بگویم روزی نیست که تصویری 
شهروندان کرج دریافت نکنم که از منظره ی نازیبایی که با 
جمع آوری سبدهای زباله ی جلوی ساختمان هایشان پدید 

آمده، گلایه نداشته باشند.
شهری  خدمات  معاونت  که  بود   1٣٩٩ آبان ماهِ  اواسط 
شهرداری کرج از طرح جمع آوری سبدهای زباله ی جلوی 
درِ ساختمان ها خبر داد و تقریبا کمی بعد از اجرای این 
طرح، اعتراضات و ناراحتی های شهروندان آغاز شد. این 
طرح فی نفسه طرح خوبی است اما در شهر کرج بدون 
فراهم کردنِ زیرساخت های تفکیک زباله از مبدأ به نظر 

می رسد که جوابِ عکس داده. 
علی اصغر همتی می گوید که با جمع آوری سبدهای زباله، 
پسماندهای خانگی به شیوه ی شیراز، مشهد و اصفهان 
انجام خواهد شد و دیگر شاهد انباشت زباله در کوچه ها 
و خیابان های شهر نخواهیم بود. اما آیا در واقعیت نیز 

چنین است؟
در گفت وگو با شهروندان کرجی نکات مهمی مطرح شد؛ 
یک اینکه بسیاری از افراد از اجرای این طرح بی اطلاع بودند 
و ناگهان صبح که از منزل برای رفتن به محل کار خارج 
شده اند با جمع آوری این سبدها روبه رو شده اند. بسیاری 
دیگر هم از این موضوع گلایه دارند که شاید نتوانند رأس 
ساعت ٩ زباله ها را جلوی در بگذارند و آیا ماشین های 
جمع آوری که قاعدتا چند کوچه و خیابانِ یک محله را 
پوشش می دهد می توانند به سرعت تمامِ زباله ها را قبل از 
اینکه موش، گربه، سگ و حیوانات موذی کلِ آن ها را در 

خیابان و کوچه پخش و پلا نکرده، جمع کنند؟
موضوع دیگر بحثِ جانماییِ سطل های مکانیزه در برخی 
معابر است که بدونِ این کار، سبدهای زباله حذف شده 
است و بسیاری از کوچه و خیابان های شهر ظاهر بسیار 

بدی پیدا کرده اند. 
فرهنگ سازیِ  حوزه ی  در  سال هاست  دیگر  کشورهای 
تفکیک از مبدأ فعالیت گسترده و مستمر دارند و همان طور 
که می دانید فرهنگ سازی در کوتاه مدت میسر  نخواهد 
شد؛ به ویژه فرهنگ سازی و اطلاع رسانی آن هم پس از 

اجرای یک طرح به صورتِ گسترده.
وقتی اجرای یک طرح بدونِ فرهنگ سازی و اطلاع رسانیِ 
گسترده، این حجم از مشکل و این میزان نارضایتی را در 
مردم پدید آورده بهتر نیست به جای اصرار و پافشاری بر 

اجرای این طرح، آن را آسیب شناسی کنیم؟

***

تصمیم گرفتم به بررسیِ تجربه ی دیگر کشورها در خصوصِ 
مدیریت پسماند با تمرکز بر تفکیک از مبدأ بپردازم و از 
دوستان و آشنایانی که در کشورهای دیگر سکونت دارند در 
این خصوص پرس وجو کنم. تعدادی از پاسخ های ارسالی 

به هزار و یک شهر را در ادامه می توانید بخوانید. 
لازم به ذکر است که در هر کشور، قوانین مدیریت پسماند 
و تفکیک از مبدأ، شهر به شهر، و در شهرها، منطقه به 
منطقه قطعا متفاوت است و مطالبی که در ادامه می آید، 
تنها مربوط به محلِ زندگیِ فردِ مصاحبه شونده است که 
ممکن است حتی با واحد همسایگی یا محله ای دیگر نیز 

متفاوت باشد.
دارد؛ همکاریِ  نکته ی مهم وجود  دو  پاسخ ها،  این  در 
هدفِ  یک  برای  بخش خصوصی  و  مردم  با  شهرداری 
بلندمدت؛ کاهش تولید زباله، بازیافتِ زباله های تولید شده 
و در نهایت حفاظت از محیطِ زیستی که خانه و مأمنِ 
اصلی همه ی ماست. به عبارتی دیگر اگر هر شهروند، هر 
نهاد و هر بخش وظیفه اش را در این خصوص درست انجام 
دهد، مدیریت پسماند به مطلوب ترین وضعِ ممکن مانند 
کشورهای پیشرفته ای چون آلمان، ولز و سنگاپور که در 
حوزه ی مدیریت پسماند سرآمد هستند، محقق خواهد شد. 

مجارستان
در مجارستان یک نفر در هر ساختمان 
مسئول سطل های زباله است و سر 
ساعت سطل ها بیرون گذاشته می شود 
برنامه ی  طبق  زباله  حمل  ماشین  که 
مشخص بیاید و زباله را جمع آوری کند. گاهی هم البته 
در بعضی مناطق و محلات دیده می شود که مسئول حمل 
زباله کلید یا چیپ الکترونیکی برای ورود به ساختمان دارد 
که سطل ها را از توی راهروی ساختمان برمی دارد و تخلیه 
می کند و بعد سرِ جایش می گذارد. البته این در همه جا 
نیست و در کشورهای مختلف فرق دارد اما هیچ جا کسی 
مجبور نیست که رأس یک ساعت معین زباله را از خانه 

خارج کند. 

دوبی
در دوبی دو سیستم برای جمع آوری 
پسماند از منازل وجود دارد؛ اول در 
شوتینگ  سیستم  که  آپارتمان ها 
که  ویلایی  خانه های  در  دوم  و  دارند 
سطل های بزرگ از جنس پلی اتیلن دارند. زباله ها بدونِ 
تفکیک توی کیسه های زباله قرار می گیرند و جمع آوری 

می شوند.

اما اخیرا تفکیک از مبدأ از درِ منازل هم رواج یافته است.
با این حال در سطحِ شهر برای هر نوع زباله ای، مخازنِ 

جداگانه وجود دارد.

ترکیه
آپارتمان های ترکیه چهار مخزن برای 
زباله های قابل بازیافت، شیشه و ... 
دارند و مابقی زباله ها را با سیستم 
شوتینگ از منزل خارج می کنند. سرایدار 

ساختمان  صبح این زباله ها را جدا و تفکیک می کند.
در خیابان های ترکیه هم مخازنِ تفکیکی وجود دارد و شما 
نمی توانید زباله ها را هرجا دلتان خواست بیاندازید. اما خب 

این موضوع هم در کلِ شهر حاکم نیست.
نکته ی دیگر این است که در برخی فضاهای شهر، مخازنِ 
زیرزمینیِ زباله وجود دارد که یک بخشِ کوچک)مانند 
صندوق پُست( روی آن به اندازه ی تقریبیِ نیم متر هست 
که زباله ها را داخل آن می اندازند و هیچ چیز روی زمین 
دیده نمی شود. یعنی بدنه ی اصلی داخلِ زمین است و یک 
قلاب دارد. ماشین جمع آوری زباله به وسیله ی این قلاب، 
مخزن را بالا می کشند و خالی می کنند. مزیتِ این مخازن 
این است که گربه، سگ و حیوانات موذی نمی توانند وارد 

مخزن زباله شوند.

کانادا
در کانادا، تفکیک از مبدأ بسیار جدی 
ویلایی  منازل  در  می شود.  گرفته 
باید سه مخزن زباله تهیه کنید؛ اولی 
دومی  بازیافتی،  زباله های  مختصِ 
مختصِ زباله های تر و سومی مختصِ زباله های که حاصلِ 
تمیز کردن باغچه، هرس درختان یا اواخر ماه سپتامبر 
پیش از شروع باد و برف است که درختان خشک شده را 
قطع می کنند. تمام این سه مخزن در یک روز خاص در 

در کاهش تولید پسماند از مبدأ کجا ایستاده ایم؟

حذف سبدهای زباله و گلایه های ناتمامِ کرجی ها 

اگر قرار است تجارب باقی شهرها را بررسی 
کنیم، به تجربه ی اخیرِ ملارد در جانمایی 
برای  زیرزمینی  زباله ی  مخازن  نصبِ  و 
ارتقای کیفیت سیما و منظرِ محلات شهر 
و عدم دسترسی به حیوانات موذی نگاهی 
بیاندازیم؛ این کار را که می توانستیم در کرج 
انجام بدهیم؟ نه؟ با بودجه ی فرهنگی و 
پیش  خیلی  نیز،  شهرداری کرج  آموزشیِ 
از اجرای طرح، می شد ذهنِ شهروندان را 
آماده و آن ها را به تفکیک از مبدأ ترغیب 
کرد تا در عملِ انجام شده قرار نگیرند و صبح 
که از خواب بیدار می شوند با اتفاقی روبه رو 
نشوند که روحشان از آن خبر نداشته است. 

نسترن کیوان پور

  نویسنده و روزنامه نگار
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شهری

داستان جلد

هفته طبق برنامه ریزیِ شهرداری جمع آوری می شوند. اما مورد 
سوم برای تولید »چیپس چوب« کاربرد دارد که پای درختان 
ریخته می شود و بعد از چند سال به کود تبدیل. مزیتِ ریختنِ 
چیپس چوب پای درختان این است که نه خاک اطرافِ 
درخت گود نمی شود، خاک گِل نمی شود و از طرفی با نگهداریِ 

آب در خود، مرطوب می ماند. 
نخاله های ساختمانی هم مدلِ جمع آوری خود را دارند. یک 
سری شرکت های خصوصی در کانادا وجود دارد که بسته به 

بازه ی زمانیِ کار ساختمانی می توانید کانتینرهایی کرایه کنید 
و نخاله ها را درونِ آن ها بریزید. بعد این کانتینرها به محل 
دپوی زباله فرستاده می شوند که البته از بخش های قابل 
استفاده ی آن مانند میلگردها، شن وماسه های بتن و ... دوباره 

استفاده می شود. 
اما در منازل آپارتمانی، زباله های تر با سیستم شوتینگ به 
سیستم مرکزی فرستاده می شود. زباله های خشک نیز داخل 
سطل های زباله ی تفکیکی ریخته شده و هر کدام نیز جداگانه 

جمع آوری می شوند.
این  به  دارند که  آدم هایی وجود  البته در همه ی کشورها 
مسائل اهمیت نمی دهند اما در کل محیط زیست بخش 

مهمی از فرهنگِ مردم کاناداست.

مالزی
مالزی  ساکنان  اخیر،  طی  سال های 
دو  آشپزخانه ها  در  که  تشویق شده اند 
ظرف جداگانه داشته باشند؛ یکی برای 
زباله های قابل بازیافت و خشک و دیگری 
برای زباله های تر. زباله ها پس از جمع آوری 
در منازل به اتاق زباله ی ساختمان بُرده می شوند و در در 
کانتینر های بزرگی ریخته می شوند که سپس توسط کارگران 
ساختمانی یا نظافتچی در دو گاری به محوطه ی باز بُرده 
می شود تا زباله های تر و خشک با هم قاطی نشده باشند. 

سپس دو کامیون مختلف برای جمع آوریِ هر دسته به محل 
می آیند.

در مالزی، مردم بسیار به تفکیک زباله ترغیب می شوند و 
گاهی هم ماشین های جمع آوری زباله اگر زباله ها تفکیک 

نشده باشد، از تحویل گرفتنِ آن خودداری می کنند.

آلمان
زباله ی  مدیریت  آلمان سیستم  کشور 
شهر  در  دارد.  خاصی  و  قوی  بسیار 
هامبورگ سه کارخانه ی بزرگ وجود دارد 
که از سوزاندنِ زباله ها، گرمایش منازل را 
تأمین می کند. این روش یکی از بهترین روش ها برای مدیریت 
سیستم گرمایش است و در صورتِ توقف، به راحتی هم قابل 

تبدیل به سیستم های دیگر مانند گرمایش با نفت و گاز و...
چنین کارخانه هایی در کشورهای پیشرفته که از تمام مزایای 
زباله استفاده می کنند به چشم می خورد مانند نروژ و سوئد. 
نیروگاه های  سوخت  تأمین  برای  کشورها  بعضی  هرچند 
موضوع  همین  که  می پردازند!  زباله  وارداتِ  به  زباله سوز، 

دوست داران محیط زیست را نگران کرده است.
با این حال آلمان در مدیریت پسماند بسیار پیشروتر از سایرِ 

کشورهاست.
اما به جمع آوری زباله ها در منازل بپردازیم. در آپارتمان های 
چهار نوع سطل وجود دارد؛ سطل زرد مخصوص زباله های 
بازیافتی. سطل های آبی مخصوص کاغذ، سطل های قهوه ای، 
نباید  البته  ... که  ارگانیک مانند پوست میوه و  زباله های 
استخوان و پوست تخم مرغ در آن ها ریخته شود. و موردِ آخر 
سطل های سیاه که مختصِ افرادی است که حوصله ی تفکیک 
زباله ندارند. اما اگر تنبل هستید و حوصله ی جدا کردنِ زباله 
ندارید، خیلی هم خوشحال نباشید! هزینه ی زباله های تفکیک 
نشده بسیار زیاد است و برای جمع آوریِ آن باید هزینه  ی 
بالایی بپردازید. در اکثر خانه ها سه سطل زرد و قهوه ای و آبی 

دیده می شود.
در خانه های ویلایی باید حتما کیسه های مخصوص داشته 
باشید. این کیسه های پلاستیکی معمولا گران است و برای 
آپارتمان صرف ندارد چون سطل های جداگانه دارید. اما چرا 
نیاز است؟ خُب وقتی خانه ی ویلایی دارید  این کیسه ها 
قاعدتا باغ و درخت و گل و گیاه هم دارید. زباله های تولید 
شده از هرس درختان یا تمیز کردن باغچه باید حتما در این 

کیسه ها ریخته شود. یک راه دیگر هم دارید و اینکه گوشه ی 
از زمین یا باغ تان را به کمپوست اختصاص دهید؛ جایی که 
توی خاک جز سبزیجات و پوست میوه جات و گیاه هیچ چیز 
نباید بریزید در غیر این صورت حیاطتان پُر از موش و حیوانات 

موذی خواهد شد. 
نکته ی بعدی در سیستم تفکیک زباله از مبدأ در آلمان این 
است که مجاز به ریختن شیشه یا لباس و کفش در هیچ کدام 

از سطل های تفکیک نیستید.
دارد؛  وجود  کوچه  در  جداگانه  مخزن  سه  شیشه ها  برای 
شیشه های قهوه ای، سفید و سبز. برای کفش و لباس هم 
همین طور. علاوه بر اینکه چهار سطل ذکر  شده در زمان 
مشخص به صورت هفتگی توسط چهار ماشین جداگانه 
جمع آوری می شود، شیشه ها و لباس ها هم ماهی یک بار 
به همین ترتیب توسط خودروهای مخصوص جمع می شود.

در آلمان تمام این موارد به صورت مکانیکی انجام می شود 
و کسی با دست زباله ها را تفکیک یا جمع آوری نمی کند. 
ماشین های جمع آوری هم معمولا کلید در ورودی مجتمع ها 
و آپارتمان ها را دارند و به اتاقکِ اصلیِ زباله ی ساختمان 
دسترسی و فقط سطل را در محل مورد نظر قرار می دهند تا 
ماشین جمع آوری آن را بالا ببرد، زباله را خالی کند و به جای 

اول بازگرداند.

استرالیا
در استرالیا دو سطل با درهای قرمز و زرد 
وجود دارد که حتما باید داشته باشید. 
و  بازیافتی  زباله های  برای  اول  گروه 
گروه دوم برای زباله های معمولی؛ یعنی 

همان هایی که باید دفن شوند و قابل بازیافت نیستند.
هیچ زمان مشخصی برای جمع آوری وجود ندارد. هر زمان 
مخازن پر شد در اتاقک ساختمان قرارشان می دهید که دو 
سطل بزرگ دوباره با همان تفکیک رنگ دارد. هر هفته در یک 
روز مشخص، صاحب خانه یا کارگر سطل های زباله ی اتاقک 
را دمِ در ساختمان قرار می دهد و ماشین های مخصوصِ 

جمع آوری هر کدام به محل می آیند.
در محل کار کمی رویکردها در حال تغییر و تفاوت است. 
یک سطل سبزرنگ برای زباله های ارگانیک نیز به سطل های 
فوق الذکر اضافه شده است که تکه های غذا یا کاغذهای آغشته 
به غذا یا چوب و گل و گیاه و حتی پارچه را داخلِ آن ها 

می توانید بیاندازید.
نکته ی دیگر این است که مردم موظف هستند سطل هایشان 
را خودشان بشویند البته به اندازه ای این موارد فرهنگ سازی 
شده و توسط مردم رعایت می شود که معمولا سطل ها تمیز 

هستند.

امریکا
با یک سری کمپانی های  آمریکایی ها 
تا  هستند  ارتباط  در  خصوصی 
زباله هایشان جمع آوری شود و سالانه با 
این شرکت ها پول می دهند. زباله ها عموما 
به سه دسته تفکیک می شوند؛ خشک، تَر و ارگانیک)زباله های 
باغچه یا حیوانات  از هرس درختان و تمیز کردن  حاصل 
یا  گاراژ  در  تفکیک  مخازن  ویلایی  خانه های  در  خانگی(. 
گوشه ی حیاط نگهداری می شود و حق ندارید این مخازن را 
خارج از محدوده ی منزل قرار دهید. هفته ای یک بار کمپانیِ 
طرف قرارداد با شما به منطقه می آید و طبق برنامه ی مشخص 

این زباله ها را جمع آوری می کند.
در آپارتمان ها هم به همین شکل؛ زباله های تَر و خشک را هر 
روز توی مخازنِ حیاط آپارتمان می اندازید اما هفته ای یک بار 

جمع آوری خواهد شد.
این کمپانی ها برای محکم کاری خودشان هم یک بار قبل از 

دپو، دوباره زباله ها را بررسی و تفکیک می کنند. 

برای جمع آوری زباله های ساختمانی هم درخواست می دهید 
و بسته به بازه ی زمانی کارتان، مخازن کرایه می کنید و بعد 

توسط همان شرکت این مخازن جمع آوری می شود.

***

در هر حال طرح جمع آوری سبدهای زباله در کرج، چه خوب 
چه بد، مشکلات فراوانی پدید آورده است که نیازمند پاسخگوییِ 
مدیران مربوطه و ارائه  ی راهکار برای رفع این مشکلات است. 

چرا راه دور برویم اصلا و به سوزاندن زباله برای تولید برق آلمان، 
نروژ و سوئد نگاه کنیم یا بازیافتِ حتی خودروها در بلژیک و 

دانمارک، یا برنامه های بازیافت الکترونیک در کره ی جنوبی؟ 
اگر قرار است تجارب باقی شهرها را بررسی کنیم، به تجربه ی 
اخیرِ ملارد در جانمایی و نصبِ مخازن زباله ی زیرزمینی برای 
ارتقای کیفیت سیما و منظرِ محلات شهر و عدم دسترسی به 
حیوانات موذی نگاهی بیاندازیم؛ این کار را که می توانستیم 
در کرج انجام بدهیم؟ نه؟ با بودجه ی فرهنگی و آموزشیِ 
شهرداری کرج نیز، خیلی پیش از اجرای طرح، می شد ذهنِ 
شهروندان را آماده و آن ها را به تفکیک از مبدأ ترغیب کرد 
تا در عملِ انجام شده قرار نگیرند و صبح که از خواب بیدار 
می شوند با اتفاقی روبه رو نشوند که روحشان از آن خبر نداشته 
است. تفکیک از مبدأ و توجه به محیط زیست و کاهش 
تولید پسماند یک شبه و با اجبار اتفاق نمی افتد، کاش قبول 

می کردیم...
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»دنیای هوادار« یاد و خاطره »هما روستا« 
- هنرپیشه  فقید سینما و تئاتر - را گرامی می دارد

فرهنگی

شتی درمانی البرز دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهدا
مرکزپزشكی، آموزشی ودرمانی شهید رجایی

 

بشنویم | ببینیم | بخوانیم

آلبوم موسیقی کلاسیک چایکوفسکی: سوئیت هایی از دریاچه قو و زیبای خفته 
Tchaikovsky: Suites From Swan Lake and The Sleeping Beauty اثری از 
رهبر ارکستر پرآوازه، هربرت فون کارایان Herbert von Karajan است. او یکی 
از برترین رهبران ارکستر قرن بیستم است که با رهبری بی نقص خود، برخی از 
ماندگارترین اجراهای موسیقی کلاسیک این قرن را ارائه داده است. او در اجرای 
این سوئیت ها ارکستر فیلارمونیک لندن Philharmonia Orchestra همکاری کرده 
است. دریاچه قو، اپوس ۲۰ )به روسی Лебеди́ное о́зеро( مشهورترین اثر 
پیوتر ایلیچ چایکوفسکی Pyotr Ilyich Tchaikovsky آهنگساز بزرگ روس. او این 
باله را بین سال های۱۸۷۵ و ۱۸۷۶ نوشت و اگرچه در ابتدا مورد اقبال واقع نشد، 
اما در ادامه بدل به یکی از برترین باله های تمام تاریخ شد. این باله از دو اکت 
تشکیل شده  که ریشه در داستان های محلی روسی و آلمانی دارد. اولین اجرای 
این باله در سال ۱۸۷۷ در سالن تئاتر بولشویی در مسکو رقم خورد و پس از آن 
بارها و در نقاط مختلف دنیا اجرا شده است.  زیبای خفته، اپوس ۶۶ )به روسی 
Спящая красавица( باله ای با ۳ اکت است.  دومین باله از مجموعه ۳ 
اثر چایکوفسکی با این مضمون است. او موسیقی متن این باله را در سال ۱۸۸۹ 
نوشت و برای اولین بار در سال ۱۸۹۰ در سالن تئاتر مارینسکی در سنت پترزبورگ 

اجرا شد.

Suites From Swan Lake and The Sleeping Beauty
::     هربرت فون کارایان- پیوتر ایلیچ چایکوفسکی    :: 

در بخشی از نقد و بررسی فیلم به قلم Tony Mastroianni - تونی ماسترویانی 
از  آمده است: »زوربای یونانی« فیلمی است که همه چیزش خوب است، 
بازیگریش بگیر تا کارگردانی و عکاسیش. »آنتونی کوئین« چیزی بیش از 
درآوردن نقش مردی به نام »زوربا« را انجام می دهد. او زوربا است، مردی 
فراتر و بزرگتر از زندگی، بدوی اما خردمند، تواما وحشی و لطیف، فیلسوفانه 
اما ابتدایی. همه جا شواهد حضور پررنگ و ماهرانه »میکائیل کاکویانیس« را 
می توان یافت. او مردی است که فیلم را تهیه و کارگردانی کرده است، همان 
مردی است که نمایشنامه را بر اساس رمانی بی نظیر از »نیکوس کازانتزاکیس« 
نگاشته است. کاکویانیس آن چه که برای تمیز دادن یک سینمای فشن از یک 
سینمای ادبی لازم است را انجام داده است اما این تغییرات به نحوی انجام 
داده است که به روح اصیل متن وفادار بماند، علی الخصوص در نگه داشتن 
طبیعت رابله مآب و طناز زوربا. زوربا یک پیرمرد شهوت ران، کثیف و ریشو 
یونانی است که خود را به نویسنده ای انگلیسی )آلن بیتس( که برای بازگشایی 
معدنی که به ارث برده است به جانب »کرت« عازم است، معرفی می کند . 
بیتس به یک معدن چی نیاز دارد. زوربا یک معدن چی است. زوربا همچنین 
اعتراف می کند که می تواند مایه دردسر شود و می گوید:»هر کجا می رم مردم 

می گن گند به بار میارم« و...

Zorba The Greek - زوربای یونانی
::   مایکل کاکویانیس  ::

رئیس زندگی یعنی یک رئیس حماسی. یک رئیس معمولی تنها در محل کار 
تعریف می شود، ولی رئیس زندگی، هم در محیط های شخصی کارش را بلد است 
و هم در محیط های حرفه ای. رئیس زندگی هاله ای از اعتمادبه نفس دور خودش 
دارد، توجه همه را جلب می کند، از زخم های زندگی درس می گیرد، تعاملات 
مؤثری دارد و بی وقفه تلاش می کند. کتاب رئیس زندگی خودت باش! رئیس 
درونی شما را آزاد کند و ابزار لازم را برای زندگی و فتح آن در اختیارتان می گذارد. 
کتاب رئیس زندگی خودت باش! چهار بخش دارد و در هر بخش، فصل هایی با 
یک موضوع خاص بررسی می شود. سینگ در هر فصل به سراغ درسی می رود و 
به شما نشان می دهد چه طور به بهترین نحو آن را در زندگی تان پیاده کنید. در 
پایان هر بخش، قسمت هایی تحت عنوان »ناگهانی« وجود دارد که برای نویسنده 
بسیار اهمیت دارند، چون برهه ای از زندگی خودش را توصیف می کنند که با 
افسردگی می جنگیده است. علاوه بر این در این قسمت ها به لحظات بعد از 
افسردگی اش هم اشاره می کند. این قسمت ها در کتاب گنجانده  شده، چون به 
نظر خود نویسنده مهم است بدانید این پند و اندرزها از طرف چه کسی است. 
لی لی سینگ می خواهد واقع گرا باشید. صرفاً یک میلیارد بیننده و میلیون ها 
دنبال کننده دلیل نمی شوند نصیحت های او را گوش کنید. ولی امیدوار است 

قسمت های »ناگهانی« توجیه خوبی باشند.

رئیس زندگی خودت باش- لی لی سینگ
:: ترجمه: محدثه احمدی    ::

کتابفیلم موسیقی

وقتی صحنه را دیدم یاد قصیده زیبای پروین اعتصامی 
افتادم. هرچند حکایت پروین اعتصامی در باره یک پادشاه 
است و حکایت ما حکایت یکی مدیر میانی ورزش با این 
وجود رفتار و حرکتی که می خواهم از زبان یک همکار نقل 
کنم چنان برایم سنگین آمد که جز نوشتن و متذکر شدن 

ارزش دیگری برایش قائل نمی توان شد.
روزی گذشت پادشهی از گذرگهی

فریاد شوق بر سر هر کوی و بام خواست
در خیابان ورزنده دم در دفتر مشترک فدراسیون ها ایستاده 
بودم و منتظر دوستی بودم که با هم برویم فدراسیون. 
یک موتور سیکلت - از آن ها که مقامات بلندپایه و سفرای 
کشورها را اسکورت می کنند! - با فلاشر روشن و ترتیباتی 
خاص آن طرف خیابان ترمز زد. بلافاصله پیاده شد و 

خیابان را خلوت کرد تا ماشین پشت سری پارک کند.
با خودم گفتم طبیعی است. یک مقام مسئول مملکتی 
آمده و باید قوانین و مقررات رسمی و امنیتی پیاده شود. 
در ماشین را برایش باز کردند و یک نفر پیاده شد و سریع 
از پله ها پیچیدند بالا با دوسه نفر دیگر، باز هم برای خودم 
جای سوال بود. نشناختم طرف که بود و پرسیدم از بچه 
های ورزشی که آن ها هم نظرشان با دیدن این صحنه ها 
جلب شده بود پرسیدم این جناب که بود که اینقدر برایش 
مراسم امنیتی برگزار کردند!؟ خندید و گفت مدیر ..... وزارت 
ورزش و جوانان است. گفتم خدای من اینکه به اندازه دبیر 

فدراسیون هم جایگاه ندارد، این ادا و اصول دیگر چیست 
که برایش در می آورند!؟

در هر حال برای ورزش تاسف خوردم که چرا اینقدر سقف 
مدیران وزارت ورزش را چسبیده ها و غیر ورزشی ها پایین 
آورده اند که یک مدیر نیمه میانی برای خودش جایگاهی 

فراتر از وزیر قائل باشد.
خداوکیلی برای وزیر ورزش ندیدم چنین اتفاقاتی رقم 
بخورد و حالا به عنوان یک ورزشی از حراست وزارت ورزش 
و نهادهای مسئول سوال می کنم آیا حرکات این مدیر تازه 

رسیده و چسبیده به ورزش را زیر نظر دارید؟
آیا او اجازه دارد که برای خودش در حد یکی از مقامات 
ارشد نظام اسکورت تعیین کند هرچند که گفته شد آن 
اسکورت هم از نیروهای همان اداره  تحت مدیریت خود 
جناب مدیر هست ولی چرا باید به مدیر میانی وزارت 
ورزش چنین اجازه ای بدهند. با هزار و یک انتقادی که 

به وزیر ورزش وارد است اما انصافا بارها و بارها در همین 
خیابان ورزنده دیده ایم که او با یک راننده و خودرو دولتی 
می آید و پیاده می شود و گهگاه با مردم و ورزشکاران گپ 
هم می زند! باز هم تاکید می کنیم که با این حرکات نه 
فردی بزرگ می شود و نه مردم برای اینگونه حرکات ارزشی 

قائل هستند.
خدا می داند در حوزه های دیگر داخلی چه رفتاری دارند 
این آقای تازه رسیده به ورزش که البته جدا شدنش از نهاد 
مهم قانونگذاری هم داستان خاص خودش را دارد. فعلا 
وارد این موضوع نمی شویم اما یک بیت شعر برای این 
جناب می نویسیم تا این دو سه ماه آینده هم که گذشت 
و برای همیشه از ورزش رفت یادش بماند که بزرگی با 

حرف و ادا و اصول نیست:
دلا تا بزرگی نیاری بدست
بجای بزرگان نشاید نشست

اسکورت مدیر میانی ورزش!
نیش  طنز! جهان سینما

یک شاخه جدید به جشنواره فیلم ونیز
 اضافه شد 

متولیان جشنواره بین المللی فیلم ونیز بخش 
»اسکوفینی« این رویداد معتبر سینمایی را حذف 
و آن را با بخش جدیدی به نام »ضمیمه افق ها« 

)Horizons Extra( جایگزین کردند.

انزوای قرنطینه از قاب دوربین کارگردان »آقا و 
خانم اسمیت«

»داگ لیمان« کارگردان فیلم های مطرحی چون 
»آقا و خانم اسمیت« و »هویت بورن«، در شرایط 

قرنطینه کرونایی فیلمی در این باره ساخت.

انیمیشن  بهترین  جایزه  برنده  »سوزنبان« 
جشنواره هلندی شد

فیلم انیمیشن »سوزنبان« ساخته مهدی خرمیان 
برنده جایزه بهترین فیلم انیمیشن بخش مسابقه 

بین الملل جشنواره هلندی شد.

جشنواره  بازیگر  بهترین  پتکی«  »مجید 
انگلیسی شد

جایزه بهترین بازیگر مرد جشنواره اسکرین پاور 
انگلستان به مجید پتکی برای بازی در فیلم کوتاه 

دیگری رسید. 

فیلم تاریخی »ماه بی بی« مقابل دوربین
فیلم سینمایی ماه بی بی که اثری تاریخی است 
با اخذ مجوزهای  امین اصلانی  به کارگردانی 
لازم در خانه بروجردی های شهر کاشان ساخته 

می شود.

وحید تیموری

  خبرنگار 
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»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »ناظم سلامی«ورزشی
 - پیشکسوت فقید بسکتبال - را گرامی می دارد

تیراندازی

لزوم اعزام المپین های تیراندازی به اردوهای خارجی؛

محدودیت ها فقط 
برای تیراندازان است؟

زمان زیادی تا المپیک توکیو باقی نمانده ولی المپین های تیراندازی 
مدت ها است به صورت قطره چکانی از مهمات استفاده می کنند.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایسنا، تیراندازی ایران ۶سهمیه 
برای المپیک توکیو دارد که در حال حاضر به قول سرمربیان به صورت 
قطره چکانی و با کمترین تعداد فشنگ در حال تمرین برای آوردگاه 

المپیک هستند.
هر چند که مشکل کمبود فشنگ و ساچمه به دلیل تحریم ها سال ها 
است که گریبانگیر تیراندازان ملی است اما در این یکسال اخیر به 
دلیل شیوع کرونا و محدود شدن سفرهای خارجی این موضوع حادتر 
شده و به نظر می رسد که تعداد فشنگ های ذخیره شده در فدراسیون 

رو به اتمام است .
در حال حاضر تنها راه حل این مشکل انجام سفرهای خارجی برای 
برپایی اردو با کشورهای همسایه است. با این اردوها هم ملی پوشان 
در مسابقات دوستانه و تدارکاتی خود را محک می زنند و هم می توانند 

فشنگ مورد نیاز برای تمرین و مسابقه را تامین کنند.
هر چند که اعزام به سفرهای خارجی در این شرایط و با همه گیری 
ویروس کرونا کمی سخت به نظر می رسد اما شدنی است. همانطور 
که در این یکسال اخیر ورزشکاران سایر رشته ها برای انجام عمل های 
درمانی به آلمان و یا دیدارها و اردوهای تدارکاتی به دیگر کشورها 
اعزام شده اند پس مسئولان فدراسیون تیراندازی هم می توانند بر این 

مشکل فایق آمده و تدارک یک سفر را ببینند.
بعد از شیوع کرونا ورزشکاران زیادی برای انحام مسابقه باشگاهی، 
درمان و یا اردو عازم کشورهای خارجی شده اند. اعزام کشتی گیران به 
تورنمنت صربستان، حسن تفتیان به اردوی فرانسه، احسان حدادی 
به آلمان برای معالجه، حمیده عباسعلی برای درمان به آلمان، سجاد 
هاشمی به اردوی ترکیه و فرزانه فصیحی و همسرش برای انجام 
مسابقه به صربستان و ... نمونه های اعزام ورزشکاران به خارج از 
کشور است. با این وجود مشخص است که هنوز هم راهی برای اعزام 
به اردوی خارج از کشور وجود دارد و نباید تنها محدودیت ها برای 

تیراندازان باشد.
تمام شدن فشنگ های ذخیره شده کار ملی پوشان را خیلی سخت 
می کند چون هم فشنگی برای تمرین ندارند و هم باید بدون فشنگ 
راهی مسابقات المپیک توکیو شوند. شاید به گفته سرمربی تیم ملی 
تپانچه بتوان در توکیو هم فشنگ مورد نیاز برای مسابقه را خرید اما 
باید دانست که این راهکار مشکلاتی را هم در پی خواهد داشت. 
شلیک با فشنگ و یا ساچمه تست نشده در حین مسابقه ممکن 
است تیرانداز را با مشکلات زیادی مواجه کند و سبب شود که نتیجه 

دلخواه کسب نشود.
آلمان ۱۱ماه می گذرد. سال  به  تیراندازی  تیم ملی  اعزام  آخرین  از 
گذشته اوایل اسفند بود که تیم ملی از اردوی آلمان بازگشت. در این 
سفر مقداری فشنگ و ساچمه خریداری شده بود. هر چند که در این 
مدت اردوهای تیم ملی به دلایل مختلف چون شیوع کرونا، عدم 
تمدید قرار داد سرمربی، تعطیلی خوابگاه و رستوران برگزار نشده اما 
دیگر نباید چیزی از آن فشنگ ها باقی مانده باشد و به زودی تمام 

خواهند شد.
فدراسیون  می رسد  نظر  به  و  نمانده  توکیو  المپیک  تا  زیادی  زمان 
تیراندازی و کادر فنی تیم های ملی باید برای انجام اردوهای برون مرزی 
برنامه ریزی کنند. حال باید دید که فدراسیون تیراندازی می تواند با تدارک 
این سفرها شرایط تمرین خوب و کمبود مهمات را برطرف کند یا باید ۶ 

المپین این رشته بدون فشنگ و مهمات راهی توکیو شوند.

توپ و تور

رزمی

ورزش دانشگاهی بسکتبال که قدمت دیرینه ای در 
ایران دارد و از سوابق درخشانی در سطح آسیا برخوردار 
است، شرایط لازم را برای حضور مقتدرانه در بازی های 

آسیایی دارد؟
برای بسکتبال ایران که به روایتی سابقه صدساله در 
ایران دارد و در سایه تلاش و زحمات مردان بزرگی در 
رقابت های آسیایی از جایگاه ویژه ای برخوردار بوده است، 

چه برنامه ریزی هایی صورت گرفته است؟
درچند سال گذشته، حامد حدادی- بازیکن بلند قامت، 
قدرتمند و خوش تکنیک متولد 1٣64 اهواز ستاره پرفروغ 
بسکتبال ایران اولین لژیونر بسکتبال ایران با حضور در 
بسکتبال حرفه ای و لیگ nba از بهترین های سال 2020 
آسیا بوده که بسکتبال ایران را متحول کرد و در آسیا از 
جایگاه والایی برخوردار است و در سال های اخیر به تیم 

شیچوان چین پیوسته است.
به  اخیراً  که  است  لژیونری  دومین  یخچالی  بهنام 
روستوک آلمان دعوت شده و در لیگ دسته دو آلمان 

چهره موفقی داشته و جزو بهترین ها قرار گرفته است.
بسکتبال ایران در دوران ریاست محمود مشحون که 
بیشترین سابقه مدیریتی را در تاریخ بسکتبال ایران دارد 
و اگر حمل بر مبالغه نباشد باید اذعان کنیم که دوران 
شکوفائی و بالندگی بسکتبال ایران در دوران ریاست وی 
در فدراسیون بسکتبال ایران بوده که به بهترین شکل 
ممکن کار در پایه و سازندگی و پشتوانه سازی صورت 
گرفته و گام های مثبتی هم در روند رو به رشد بسکتبال 

ایران برداشته شد.
تیم ملی بسکتبال کشورمان در بازی های آسیایی از 
جمله تیم های مطرح و سرآمد تیم های آسیایی بوده 
است و در دوره های گذشته با وجود نگرش مدبرانه آقای 
مشحون و حضور مربیان بادانش و خوشنامی همچون 
دکتر مهران حاتمی، مهران شاهین طبع، سید مصطفی 
هاشمی، فرزاد کوهیان، هماد سامری،  در تیم های 
صاحب نام پتروشیمی بندر امام، دانشگاه آزاد، مهرام 
تهران، صنعت نفت آبادان، ذوب آهن و شهرداری گرگان 
و... بسکتبال ایران متحول گردید، سید مصطفی هاشمی 
نیز با تیم مهرام تهران علاوه بر شش بار قهرمانی، دوبار 
نایب قهرمانی و یک مقام سومی درلیگ برتر، چهارمقام 

قهرمانی درغرب آسیا، دو قهرمانی در جام باشگاه های 
آسیا در رقابت بین المللی ABA چین و دو مقام قهرمانی 
در جام شیخ راشد امارت را در کارنامه درخشان خود دارد 
تا باشگاه مهرام عنوان پرافتخارترین باشگاه بسکتبال 

ایران را در آسیا به خود اختصاص دهد.
بی تردید مربیان باتجربه و جوان دیگری هم همچون 
محسن صادق زاده، محمد رضا اسلامی، آرزومندی و... 
در سازماندهی، رشد و توسعه وپیشرفت بسکتبال ایران 
نقش بسزایی داشته اند که با شایستگی در لیگ برتر 
کشور صاحب نام و دارای اعتبار ویژه هستند و خدمات 
ارزنده ای را ارائه داده اند که به صراحت باید گفت: در 

پیشبرد بسکتبال ایران سهم بسزایی داشته اند.
در این که چرا بسکتبال پتروشیمی بندر امام که سال ها 
در بسکتبال باشگاه های کشور مطرح بوده و بارها قهرمان 
و نایب قهرمان لیگ برتر شده، امسال منحل گردید و از 
ادامه تیم داری کناره گرفت، فعلاً بحثی نیست! واین که 
چرا سید مصطفی هاشمی با آن همه سابقه درخشان 
از تیم مهرام جدا شده و به تیم شیمیدر پیوسته هم، 
بحث جداگانه ای دارد! که در این مقال نمی گنجد و در 
آن ها  به  به بحث ورزش حرفه ای  فرصت های بعدی 

خواهیم پرداخت.
با این تفاسیر آقای طباطبایی دراین دوره مسابقات 
بسکتبال باشگاه های مطرح کشور در لیگ برتر که با 
توجه به شیوع بیماری کووید1٩ و بازی های تجمعی که 
با رعایت پروتکل های بهداشتی به مورد اجرا نهاده شد 
که باید خدا را شاکر باشیم که بازیکنان و کادر فنی از 
گزند کرونا ویروس در امان مانده اند، برای تشکیل اردوی 

آمادگی چه تدابیری اندیشیده اید؟
هواداران بسکتبال ایران دغدغه بازی های آسیایی را دارند 
و نگران حضور تیم ملی ایران دراین دوره از رقابت های 
آسیایی هستند! بفرمائید چه تمهیداتی برای حضور 

مقتدرانه تیم ملی در نظر گرفته شده است؟
لیگ برتر باشگاه های کشور هم که با حضور 16 تیم 
در دو گروه a و b به صورت رفت وبرگشت جریان دارد، 
در مرحله برگشت پس از برگزاری چند بازی در روزهای 
چهارشنبه و پنجشنبه همین هفته به منظور تشکیل 
اردوی تیم ملی و اعزام به مسابقات آسیایی  که به 
احتمال زیاد دراسفندماه امسال برگزار خواهد شد، از سوم 
بهمن ماه تعطیل می شود و فرصت برای تشکیل اردو و 
برگزاری چند دیدار تدارکاتی وجود دارد، لطفاً بفرمائید 
فدراسیون بسکتبال ایران، برای انتخاب کادر فنی، زمان 
تشکیل  اردوهای تیم ملی و دعوت از بازیکنانی که 
بتوانند مدافع اعتباروحیثیت والای بسکتبال ایران در 
بازی های آسیایی باشند چه برنامه هایی را پیش بینی 

کرده اید؟

از مربیانی همچون  ایران  آقای طباطبایی، بسکتبال 
فرزاد  طبع،  شاهین  مهران  هاشمی،  سیدمصطفی 
هماد  اسلامی،  محمدرضا  آرزومندی،  علی  کوهیان، 
سامری، مهران آتشی و بازیکنانی نظیر حامد حدادی 
و بهنام یخچالی دو ستاره پرفروغ و لژیونرهای ارزشمند 
و چهره های شاخصی همچون صمد نیکخواه بهرامی 
کاپیتان با اخلاق تیم ملی، محمد ترابی، روزبه ارغوان، 
محمد جمشیدی، محمد حسن زاده، سجاد مشایخی، 
میثم رضایی، آرمان زنگنه، سینا  واحدی، عمادسلمانی، 
پور،  نساج  عرفان  پناه،  داور  سعید  کاظمی،  ارسلان 
مسعود سلیمانی، گرامی پور، بابک رستم پور و جوانان با 
تکنیک دیگری برخوردار است که اگر سازماندهی خوبی 
به عمل آید و از تمرینات تیمی مستمر و بازی های 
قهرمانی  جام  می توانند  باشند،  برخوردار  تدارکاتی 
مسابقات آسیایی را برای مردم ایران و هواداران بسکتبال 
کشورمان به ارمغان بیاورند که امیدواریم این گونه شود.

در هفته دهم لیگ برتر بسکتبال چه گذشت؟ 
پیروزی شیمیدر با درخشش کاظمی

جدال تیم های شیمیدر و آینده سازان در هفته دهم 
لیگ برتر بسکتبال با پیروزی تیم شیمیدر خاتمه یافت.

سالن  تسنیم،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
بسکتبال آزادی از ساعت 14:٣0 میزبان دو تیم شیمیدر 
قم و آینده سازان تهران بود که در پایان شیمیدر در یک 

بازی آسان با نتیجه 10٨ بر 71 از سد حریفش گذشت.
نتایج کوارترهای این بازی ٣6 بر 12، 1٨ بر 14، 24 بر 

2٩ و ٣0 بر 16 بود.
امتیازات 5 بازیکن شیمیدر و 4 بازیکن آینده سازان در 
این دیدار دو رقمی شد و دو تیم با کسب 17٩ امتیاز، 

پرامتیازترین بازی فصل را رقم زدند.
ارسلان کاظمی با 17 امتیاز، 15 ریباند و 10 پاس گل 
سوپراستار این دیدار بود. نوید خواجه زاده با 21 پوئن، 

امتیازآورترین بازیکن میدان شد.

دبیر فدراسیون بوکس گفت: بوکس جمهوری اسلامی 
ایران با اقتدار و آمادگی کامل در رقابت های جهانی و 

گزینشی المپیک حضور خواهد یافت.
در  زاده  قبائی  هوادار«، حمیدرضا  »دنیای  گزارش  به 
حاشیه بازدید از امکانات، تجهیزات و محل برگزاری 
مسابقات لیگ برتر بوکس باشگاه های کشور، که از 
اوایل اسفندماه سال جاری در اراک برگزار خواهد شد، 
اظهار کرد: تیم بوکس جمهوری اسلامی ایران با آمادگی 
و اقتدار در رقابت های جهانی لهستان که در اردیبهشت 
۱۴۰۰ برگزار خواهد شد حضور خواهد یافت. رقابت های 
جهانی مهمترین مسابقه ای است که تمام کشورهای 
افزود:  وی  هستند.  منتظرش  بوکس  رشته  در  دنیا 

پیکارهای گزینشی المپیک هم در خرداد ماه سال ۱۴۰۰ 
در فرانسه برگزار خواهد شد و ملی پوشان ایران نیز در این 
مسابقات حضور خواهند یافت. دبیر فدراسیون بوکس 
جمهوری اسلامی ایران، خاطرنشان کرد: مسابقات لیگ 
برتر باشگاه های کشور با حضور برترین های بوکس و 
ملی پوشان در قالب حدود هشت تیم در اراک برگزار 
خواهد شد. وی ادامه داد: این مسابقات در حقیقت 
حکم پیکارهای انتخابی برای تیم ملی را دارد تا مربیان 
و کادر فنی فدراسیون بتوانند بهترین ترکیب را برای 
شرکت در مسابقات گزینشی المپیک که در خرداد ماه 
سال آینده در کشور فرانسه برگزار خواهد شد، انتخاب 
کنند. بنابراین لیگ برتر از کیفیت بالایی برخوردار است. 

می تواند  مرکزی  استان  کرد:  خاطرنشان  زاده  قبائی 
این  را در  امتیاز میزبانی برخوردار شود و دو تیم  از 
مسابقات داشته باشد، مشروط به اینکه از ورزشکاران 
سطح بالایی استفاده کند. دبیر فدراسیون بوکس بیان 
کرد: آخرین دوره لیگ برتر بوکس در سال ۸۸ برگزار شد 
و از آن تاریخ به بعد لیگ متوقف شد و بعد از ۱۱ سال 

توقف، دوره جدید به میزبانی اراک کلید خواهد خورد.
وی در مورد حضور علاقمندان در سالن مسابقات با 
توجه به بیماری کرونا بیان کرد: مجوزی که از ستاد 
مبارزه با کرونا در ورزش دریافت کردیم بر این مبناست 
که مسابقات باید بدون تماشاگر و با رعایت تمام شیوه 

نامه ها و پروتکل های بهداشتی برگزار شود.

شرایط برای حضور مقتدرانه تیم ملی بسکتبال ایران در بازی های آسیایی فراهم است؟

بسکتبال ایران، در انتظار تدبیر و امید

حضور تیم بوکس ایران در رقابت های جهانی ۱۴۰۰

اصغر قلندری

  نویسنده و روزنامه نگار
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فروردین ۱۴۰۰؛ برگزاری مسابقه انتخابی تیم تیراندازی دانشجویان 
رقابت های انتخابی تیم تیراندازی دانشجویان دختر و پسر در دو ماده تفنگ و 

تپانچه برای شرکت در مسابقات تیراندازی سی و یکمین دوره بازی های 
تابستانی دانشجویان جهان تابستان با همکاری فدراسیون تیراندازی، 

برگزار خواهد شد. مسابقه انتخابی تیم ملی تیراندازی دانشجویان جهت 
اعزام به سی ویکمین دوره یونیورسیاد فروردین ۱۴۰۰ برگزار می شود.

تعطیلی اردوی تیم ملی کاراته بانوان پس از یک روز
نایب رئیس بانوان فدراسیون کاراته گفت: مرحله سوم اردو از ۲۸دی آغاز شده 

بود که با مثبت اعلام شدن تست PCR سمانه خوشقدم، تعطیل شد. 
اشرف امینی گفت: سومین مرحله از اردو تیم ملی کاراته بانوان به دلیل 

مثبت اعلام شدن تست سرمربی تیم ملی بانوان، پس از گذشت یک 
روز به پایان رسید.

شرط بندی اعتبار والیبال ایران را در جهان خدشه دار می کند
سرمربی تیم والیبال سایپا گفت:والیبال یک ورزش دانشگاهی است و حرف زدن 

درمورد شرطبندی بازیکنان در آن هم زشت است. ناصرشهنازی درمورد شرایط 
تیم والیبال سایپا درآغاز هفته بیست و دوم لیگ برتر گفت:شرایط بسیار 

خوبی از نظر روحی و بدنی داریم.تیم های هراز آمل و شهرداری گنبد،  
حریفان بعدی ما و تیم های خوب و قدرتمندی هستند.

بروکلین از سد میلواکی گذشت 
تیم بروکلین نتس در پانزدهمین بازی خود درفصل جاری لیگ اتحادیه ملی 

بسکتبال آمریکا، میزبان میلواکی باکس بود و توانست حریف خود را بااختلاف 
2امتیاز شکست دهد.شوت ٣امتیازی ثانیه آخر کوین دورانت، عامل 

پیروزی نتس در این بازی بود.جیمز هاردن ٣4امتیاز و 12پاس گل و 
کوین دورانت ٣0امتیاز، ٩ریباند و 6پاس گل دیگر برای بروکلین داشتند.

سفر قطعی تیم های ملی کشتی به ایتالیا
حضور در جام پلیکونه ایتالیا در برنامه های فدراسیون کشتی است، 

مد  کشتی گیران  لیست  ملی  تیم های  کادرفنی  هنوز  هرچند 
نظرشان برای این تورنمنت را ارائه نداده اند. این تنها تورنمنت 

پیش روی کشتی ایران پیش از شرکت در مسابقات گزینشی 
اول )آسیایی( خواهد بود.

رستم پور: دوست دارم در زمین مثل یک گرگ باشم
ملی پوش ایرانی- آمریکایی بسکتبال ایران گفت: بسیاری از چیزهایی که من 

دوست دارم از مینه سوتا می آیند.ما درشمال آمریکا هستیم و بیشترین 
تعدادگرگ را در آمریکا داریم،به همین دلیل گرگ، یک نماد در ایالت 

ما به حساب می آید.من نیز دوست دارم درزمین مثل یک گرگ بازی 
کنم.عکس یک گرگ را هم روی بازویم خالکوبی کرده ام.

کریمی: در اولین تورنمنت پیش رو دوباره به رقابت برمی گردم 
مدعی وزن ۹۷کیلوگرم کشتی آزاد که ابتدای امسال پایش را جراحی کرد، 

می گوید که در اولین تورنمنت پیش رو به جمع مدعیان و رقابت 
اولین  آمادگی اش گفت:  مورد وضعیت  در  کریمی  برمی گردد. 

تورنمنتی که برگزار شود، ان شاءالله از آنجا به رقابت وزن ٩7کیلوگرم 
ورود پیدا خواهم کرد.

برگزاری آخرین روز مرحله دوم جام حذفی تنیس بانوان
آخرین روز مرحله دوم رقابت های جام حذفی تنیس باشگاه ها و  دسته 

برگزار  کیش  المپیک  مجموعه  زمین های  در  کشور  آزاد  جات 
شد. این مسابقات از بیست و چهارم دی تا چهارم بهمن ماه 

به میزبانی فدراسیون تنیس در زمین های مجموعه ورزشی 
المپیک جزیره کیش برگزار می شود.

ن بعضی ها داغشو دوست دار

یازده هفته از لیگ بیستم گذشت، لیگی که برخلاف نام و 
نشانش که هرسال به عدد آن اضافه می شود، با گذشت زمان 
از کیفیت و سطح فنی اش کاسته شده است، اما برخی از 
مسائل در فوتبال ایران جدا از بحث های فنی است و در مقوله 
اخلاق تعریف می شود، چه در مسائل حرفه ای گری فوتبالی و 
چه در موضوعات فرهنگی، اما آن چیزی که مشخص است، با 
مرور زمان، گم شدن مقوله اخلاق در فوتبالمان بیشتر نمایان 

شده است.
درخصوص بحث های فنی لیگ بیستم، آمار و ارقام بهتر 
قضاوت خواهند کرد و موضوع مدنظر نگارنده برای این مطلب 
نیست، اما در گزارشی قصد داریم به برخی از مسائل حاکم 
بر فوتبال ایران اشاره کنیم که در کنار هم قرار گرفتن آن ها 
و تشکیل مجموعه ای، بدون شک نام حرفه ای را از فوتبالمان 

جدا می کند.
در ابتدای امر باید به مسائل داوری اشاره کنیم، موضوعی 

فوتبال  برنمی گردد،  دیروز  و  امروز  به  آن  جنجال های  که 
ایران، ید طولایی در حواشی به وجود آمده در مسائل داوری 
دارد و لیگ بیستم تا هفته یازدهم، به اندازه یک فصل 
فوتبالی حواشی داوری داشته است. از یک سو تنزل سطح 
برخورد های  و  نظارت  عدم  و  وطنی  داوران  قضاوت های 
بازدارنده کمیته داوران و دپارتمان داوری که موجب هرج و 
مرج و بی عدالتی های بسیاری شده است و از طرف دیگر نوع 
برخورد اعضای باشگاه های فوتبال ایران با داوران ما است، 
که از مدیر و مربی بگیر تا بازیکنان، در هر صحنه  ای از بازی، 
فریاد اعتراض هایشان درخصوص مسائل داوری سر به فلک 

می کشد.
بدون شک حضور سیستم VAR در فوتبال ایران می تواند 
حسن ختامی برای معضل چندین سال اخیر فوتبال ما باشد، 
این سیستم هرچه بار مالی سنگینی هم داشته باشد، برای 
بازگشت عدالت به فوتبال ایران و حرفه ای سازی آن کمک 

شایانی خواهد کرد.
اما اگر بخواهیم به دومین مورد مهم این روزهای فوتبالمان 
برسیم، باید به لغات کنفرانس خبری یا مصاحبه مربیان اشاره 
کنیم، موضوعی که به تنهایی چندین بخش را شامل می شود.

در ابتدای رسیدگی به این موضوع باید نحوه شرکت در این 
جلسات اشاره کرد. چندین سرمربی لیگ برتری در کنفرانس 
جلسه  به  را  دستیارهایشان  و  نمی کنند  شرکت  خبری 
مذکور می فرستند،  مهدی هاشمی نسب در فولاد به جای 

جواد نکونام، حمید مطهری در پرسپولیس به جای یحیی 
گل محمدی، عبداللهی در آلومینیوم به جای رسول خطیبی، 
الهویی در گل گهر به جای امیر قلعه نویی و پاشایی در پیکان 
هم به جای مهدی تارتار در کنفرانس های خبری شرکت 

می کنند.
در ابتدا این عمل، توهین به جامعه خبر و مخاطبین است که 
قطعا هواداران تیم ها را هم شامل می شود، اما آیا شرکت در 
کنفرانس خبری تا این حد عمل دشوار و وقت گیری است که 
برخی از مربیان لیگ حرفه ای ما به خود زحمت شرکت در آن 
را هم نمی دهند؟ آیا سازمان لیگ قانون و تبصره ای برای نحوه 
شرکت در کنفرانس های خبری را ندارد که با چنین اعمالی به 

راحتی برخورد می شود؟
در جنبه ی بعدی نوع صحبت ها در کنفرانس های خبری و 
مصاحبه های مربیان است، صحبت درخصوص مسائل فنی، 
حلقه گمشده در سخنان مربیان لیگ برتر است، کل مسائل 
مطرح شده در صحبت مربیان لیگ، یا به مشکلات داوری 
و ایراد گرفتن به زمین و زمان ختم می شود، یا درمورد تیم 
حریف صحبت می کنند و درحال توجیه عملکرد خود هستند، 
تا با فرار رو به جلو از انتقادها فرار کنند، اصلا هم برایشان 
توفیقی ندارد که حرف هایشان روی منطق و عقل باشد یا 
توهین، هوچیگری عادت عده ی کثیری از مربیان فوتبال 

ایران شده است.
اما تا صحبت از مصاحبه شد، باید به برخی صحبت های 

لیگ  بازیکنان  مصاحبه های  کرد،  اشاره  هم  بازیکنان 
برتر ما هم یا تبدبل به فضایی برای کوری خوانی های 
بچگانه تبدیل شده است و یا همان موارد داوری مذکور، 
یا اینکه همان جملات کلیشه ای که آنها نمی خواهند ما 
قهرمان شویم و نتیجه بگیریم یا همه چیز به نفع تیم 
برای  مدرک  و  دلیل  هم  زمان  هر  است،  به خصوصی 
حرف هایشان را می خواهیم باز هم با استفاده یک جمله 
کلیشه ای دیگر، می گویند همه چیز مشخص است و نیاز 

به توضیح نیست.
اما نکته آخر که از همه مهم تر است و کمتر به آن اشاره شده، 
بحث بررسی شرایط لیگ برتر است، متاسفانه برنامه مناسبی 
برای بررسی شرایط و اتفاقات لیگ برتر وجود ندارد، پس 
از کنار گذاشتن عادل فردوسی پور و تحمیل محمدحسین 
و  خام  مجری  با  برتر  فوتبال  سیما،  و  صدا  به  میثاقی 
متعبصش چندان رضایت فوتبالی ها را جلب نکرده است، اما 
نکته مهم، سیاست کاری برنامه فوتبال برتر است، رویکرد این 
برنامه به هیچ وجه عادلانه نیست، جایی که برخی از مسائل 
به راحتی بایکوت خبری می شوند و برخی از موضوعات بنا به 
دلایلی هم بولد می شوند و از تریبون ملی برای علایق شخصی 
استفاده می شود، قطعا این سیر ضعیف برنامه فوتبال برتر، 
هم در مسائل داوری باعث ایجاد معضلات اساسی می شود 
و هم در مقوله های اخلاق و فرهنگ در فوتبالمان آسیب 

خواهیم دید.

تباه شده و مفقودالاثر همچون »بحث فنی« در کنفرانس های مطبوعاتی؛

ضعف های تیمت را نهان کن و بزن زیر میز!
کدام »لیگ«، کدام »برتر«!؟

حرف آخر

محمدرضا ولی زاده

  دبیر سرویس ورزشی


